

УДК 94(100)"15/21"(082)
ББК 63.3(0)5я43+63.3(0)6я43

РОССИЙСКАЯ
АКАДЕМИЯ НАУК

НОВАЯ и НОВЕЙШАЯ ИСТОРИЯ

№ 1
ЯНВАРЬ–ФЕВРАЛЬ

2021

ЖУРНАЛ ОСНОВАН
В МАЕ 1957 ГОДА
ВЫХОДИТ 6 РАЗ В ГОД

УЧРЕДИТЕЛИ:
РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК
ИНСТИТУТ ВСЕОБЩЕЙ
ИСТОРИИ РАН

Главный редактор **В.С. Мирзеханов**

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

ОддАрне Вестад (США), А.Б. Дэвидсон (Россия), Штефан Карнер (Австрия),
Элен Каррер д'Анкoss (Франция), Николаус Катцер (Германия), Доминик Ливен
(Великобритания), Г.Ф. Матвеев (Россия), В.С. Мясников (Россия), В.В. Наумкин (Россия),
Рольф Тоштендаль (Швеция), А.О. Чубарьян (Россия)

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Йорг Баберовски (Германия), Л.С. Белоусов (Россия), Д.М. Бондаренко (Россия),
В.И. Журавлева (Россия), Владислав Зубок (Великобритания), Суви Кансикас (Финляндия),
С.Я. Карп (Россия), М.А. Липкин (Россия), Леонид Люкс (Германия),
А.Г. Матвеева, зам. главного редактора (Россия),
В.С. Мирзеханов, главный редактор (Россия), Мари-Пьер Рей (Франция),
Дональд Рейли (США), Л.П. Репина (Россия), И.М. Савельева (Россия),
Е.Ю. Сергеев (Россия), В.В. Согрин (Россия), Гретори Фриз (США), Б.Л. Хавкин (Россия),
П.П. Черкасов (Россия), Франтишек Штетлнер (Чехия)

Ответственный секретарь **И.А. Фадеев**

Адрес редакции: 119334, г. Москва, Ленинский пр-т, 32А
Web-site: <http://nni.jes.su>
e-mail: novistor57@mail.ru

RUSSIAN ACADEMY
OF SCIENCES

MODERN AND CONTEMPORARY HISTORY

Nº 1
JANUARY–FEBRUARY

2021

ESTABLISHED IN MAY, 1957
PUBLISHED SIX TIMES A YEAR

ESTABLISHED BY:
THE RUSSIAN ACADEMY
OF SCIENCES
INSTITUTE OF WORLD HISTORY
OF THE RUSSIAN ACADEMY OF
SCIENCES

Editor-in-Chief **Velikhan Mirzekhanov**

EDITORIAL COUNCIL

Aleksander Chubaryan (Russia), Apollon Davidson (Russia), Stefan Karner (Austria),
Hélène Carrère d'Encausse (France), Nikolaus Katzer (Germany), Dominic Lieven (United Kingdom),
Gennadiy Matveev (Russia), Vladimir Myasnikov (Russia), Vitaliy Naumkin (Russia),
Rolf Torstendahl (Sweden), Odd Arne Westad (USA)

EDITORIAL BOARD

Jörg Baberowski (Germany), Lev Belousov (Russia), Dmitriy Bondarenko (Russia),
Petr Cherkasov (Russia), Gregory Freeze (USA), Sivi Kansikas (Finland), Sergey Karp (Russia),
Boris Khavkin (Russia), Michail Lipkin (Russia), Leonid Luks (Germany),
Anna Matveeva, Deputy Editor-in-Chief (Russia), Velikhan Mirzekhanov, Editor-in-Chief (Russia),
Donald Raleigh (USA), Lorina Repina (Russia), Marie-Pierre Rey (France), Irina Saveleva (Russia),
Yevgeny Sergeyev (Russia), Vladimir Sogrin (Russia), František Stellner (Czech Republic),
Victoria Zhuravleva (Russia), Vladislav Zubok (United Kingdom)

Secretary Ivan Fadeyev

Editorial Office Address: 119334, Moscow, Leninskiy Prospekt, 32A
Web-site: <http://nni.jes.su>
e-mail: novistor57@mail.ru

СОДЕРЖАНИЕ**ТЕОРИЯ И МЕТОДОЛОГИЯ ИСТОРИИ**

Давыдов И.П. Как возможна история церкви? («История Церкви» как самостоятельная дисциплина в свете эпистемологии).....	7
Елохин К.А. Историография кубинского гербоведения в XX – начале XXI века.....	18
Балезин А.С. Книги танзанийских историков последних десятилетий: вклад в постколониальную библиотеку.....	29

НОВОЕ ВРЕМЯ

Ястребов А.О. Литургия власти. Некоторые аспекты религиозной политики Венеции в отношении православной церкви в Новое время.....	44
Кондрашук Р.А. Чары Клеопатры: идеал античной красоты на страницах американской прессы рубежа XIX и XX веков.....	60

XX ВЕК

Согрин В.В. Двухпартийная система в американской истории. От Дж. Вашингтона до современности.....	69
Полякова Е.Ю. Россия – Ирландия: трудный путь к взаимопониманию.....	88
Ходнев А.С. Колониализм, империализм и Лига Наций.....	104
Ачкинази Б.А. Ж. Клемансо и проблемы «сильной власти» во Франции (1914–1919 годы).....	117
Медведева М.К. Когда интеллектуал становится коллаборационистом: Жак Бенуа-Мешен и его «История германской армии».....	130
Анкудинова Н.В. Интернирование военнослужащих воюющих сторон на территории нейтральной Ирландии во время Второй мировой войны.....	138

СОВРЕМЕННАЯ ИСТОРИЯ

Махмутова М.И. Специфика Фронта ПОЛИСАРИО как негосударственного актора.....	149
Покудов З.В., Садыкова Э.Л. Анализ регионализации военно-политических интересов США и ЕС на примере интервенции в Ливию в 2011 году.....	159
Веселов В.А. Развитие ядерной стратегии США в начале XXI века.....	169

ПУБЛИКАЦИИ

Петрова М.А. Международное положение России в начале Семилетней войны в инструкциях Коллегии иностранных дел резидентам в Регенсбурге и Гданьске.....	181
Ланник Л.В. Диагностика режима: германская военная аналитика о гетманской Украине.....	196
Бухарин М.Д. Новые документы по истории изучения Восточного Туркестана из Турфанского собрания.....	214

СООБЩЕНИЯ

Наумов А.О. Идейно-политические истоки концепции «мягкой силы» Джозефа Ная.....	223
---	-----

РЕЦЕНЗИИ

Орлов А.А. Британская дипломатия второй половины XVIII века: петербургский вектор (Т.Л. Лабутина. Британские дипломаты и Екатерина II. Диалог и противостояние. СПб., 2019)	230
Соколов А.Б. Преступность и наказания в Англии XVIII века (С. Васильева, И. Эрлихсон. Преступление и наказание в английской общественной мысли XVIII века. Очерки интеллектуальной истории. СПб., 2020).....	233
Стрелец М.В. Новое исследование истории международных отношений в Центрально-Восточной Европе (В.А. Зубачевский. Политика России в Центрально-Восточной Европе (первая треть XX века): geopolитический аспект. М., 2019).....	238

- Сиротинская М.М.** История Холокоста и антигитлеровского Сопротивления в Германии (И.А. Альтман, Б.Л. Хавкин. Национал-социализм, Холокост и антигитлеровское Сопротивление в Германии (1933–1939 гг.): материалы к спецкурсу для студентов РГГУ. М., 2020)..... 241
- Хавкин Б.Л.** От семейной памяти к памяти народа (Память народа. память семьи. Под ред. Н.Э. Вашкай (отв. ред.), А.А. Лакизюк. Липецк, 2020)..... 243
- Буллер А.** (Германия). Восприятие «другого»/«чужого» в культурном пространстве между Россией и Западом («Свой»/«Чужой» в кросс-культурных коммуникациях стран Запада и России. СПб., 2019)..... 246

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

- Зданевич А.С., Хохолькова Н.Е.** Всероссийская научная конференция «Перелом в истории Африки. Ожидания и реальность»..... 251

CONTENTS

THEORY AND METHODOLOGY OF HISTORY

Davidov I.P. How is the History of the Church Possible? (“Church History” as an Independent Discipline in the Light of Epistemology).....	7
Elokhin K.A. Historiography of Cuban Heraldry in the 20 th – the Beginning of 21 st centuries.....	18
Balezin A.S. Books by Tanzanian Historians of Recent Decades: Contribution to the Postcolonial Library.....	29

MODERN HISTORY

Yastrebov A.O. The Liturgy of Power. Some Aspects of the Religious Policy of Venice in Relation to the Orthodox Greeks in Modern Age.....	44
Kondrashuk R.A. Cleopatra’s Charms: The Ancient Beau Ideal in American Press at the Turn of the 19 th and 20 th centuries.....	60

20th CENTURY

Sogrin V.V. Two-Party System in History of the USA. From G. Washington to Modernities.....	69
Polyakova E.Yu. Russia – Ireland: the Hard Path to Mutual Understanding.....	88
Khodnev A.S. Colonialism, Imperialism, and the League of Nations.....	104
Atchkinasi B.A. G. Clemenceau and the Problems of “Strong Power” in France (1914–1919).....	117
Medvedeva M.K. When an Intellectual Becomes a Collaborationist: Jacques Benoist-Méchin and His “History of the German Army”	130
Ankudinova N.V. The Internment of Belligerent Military Personnel in Neutral Ireland During World War II.....	138

CONTEMPORARY HISTORY

Makhmutova M.I. Specific Features of the Polisario Front as a Non-State Actor.....	149
Pokudov Z.V., Sadykova E.L. Analysis of the Regionalization of Military-Political Interests of the USA and EU on an Example of the Intervention in Libya in 2011.....	159
Veselov V.A. The Development of US Nuclear Strategy at the Beginning of the 21 st century.....	169

PUBLICATIONS

Petrova M.A. The International Position of Russia at the Beginning of the Seven Years’ War in the Instructions of the College of Foreign Affairs to Residents in Regensburg and Gdansk.....	181
Lannik L.V. Diagnostics of the Regime: German Military Analytics about the Hetmanate.....	196
Bukharin M.D. New Documents on the History of Exploration of East Turkestan from the Turfan-Sammlung.....	214

MESSAGES

Naumov A.O. Ideological and Political Origins of the J.S. Nye’s Concept of Soft Power	223
--	-----

REVIEWS

Orlov A.A. British Diplomacy of the Second Half of the 18 th century: the Petersburg Vector (T.L. Labutina. British Diplomats and Catherine II. Dialogue and Opposition. Saint-Petersburg, 2019)	230
Sokolov A.B. Crime and Punishment in England in the 18 th century (S. Vasilieva, I. Ehrlichson. Crime and Punishment in English Social Thought of the 18 th century. Essays on intellectual history. Saint-Petersburg, 2020).....	233
Strelets M.V. A New Study on the History of International Relations in Central and Eastern Europe (V.A. Zubachevsky. Russian Politics in Central and Eastern Europe (the first third of the 20 th century): a Geopolitical Aspect. Moscow, 2019).....	238

- Sirotinskaya M.M.** History of the Holocaust and Anti-Hitler Resistance in Germany (I.A. Altman, B.L. Khavkin. National Socialism, the Holocaust, and Anti-Hitler Resistance in Germany (1933–1939): materials for a special course for students of RSUH. Moscow, 2020)..... 241
- Khavkin B.L.** From the Memory of the Family to the Memory of the People (Memory of the People. The Memory of the Family. Eds. N.E. Vaschkau (resp. ed.), A.A. Lakizuk. Lipetsk, 2020)..... 243
- Buller A.** Perception of the “Other”/“Alien” in the Cultural Space between Russia and the West (“Friend”/“Foe” in cross-cultural communications of the countries of the West and Russia. Saint-Petersburg, 2019)..... 246

ACADEMIC LIFE

- Zdanevich A.S., Khokholkova N.E.** All-Russian Conference “A Turning Point in the History of Africa. Expectations and Reality” 251